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Minuta reuniunii Comitetului de Monitorizare  

pentru Programul “Regiunea Centru” 

Online, 28 noiembrie 2023 

 

Aprobat 

Președinte Comitet de Monitorizare 

Simion Crețu 

 

 

 

Comitetul de Monitorizare al Programului Regiunea Centru (CMPR) s-a întrunit marți, 28 noiembrie 2023, 

începând cu ora 10.00, în format online. 

 

Ședința a fost prezidată de Președintele CM PR Centru, domnul Simion Crețu, Director general al 

Agenției pentru Dezvoltare Regională Centru.  

 

La această reuniune, care s-a desfășurat în sistem online, au participat membrii CM PR Centru, observatori 

și invitați, în total au fost prezenți 28 membri și 14 observatori, precum și reprezentanți ai Comisiei 

Europene.  

 

Agenda reuniunii este următoarea: 

 Proiect de decizie privind aprobarea metodologiei de preluare și verificare a proiectelor propuse a fi 

etapizate din cadrul POR 2014-2020 în cadrul PR Centru 2021-2027 

 Proiect de decizie privind aprobarea modificării PR Centru 2021-2027 în sensul includerii proiectelor 

etapizate din cadrul POR 2014-2020 

 Proiect de decizie privind aprobarea metodologiei de evaluare, selecție și contractare a proiectelor 

în cadrul Programului „Regiunea Centru” 2021-2027 modificate 

 Proiect de decizie privind aprobarea metodologiei și criteriilor de eligibilitate și selecție pentru 

Prioritatea 1 – O REGIUNE COMPETITIVĂ PRIN INOVARE ȘI ÎNTREPRINDERI DINAMICE 

PENTRU O ECONOMIE INTELIGENTĂ, OS 1.1, Intervenția 1.3.3 – Platforma pilot de inovare 

deschisă – proiect strategic regional și Prioritatea 2 – O REGIUNE DIGITALĂ, OS 1.2, Intervenția 

2.1.2 – Platforma regională pilot de open-innovation în domeniul smart-City – proiect strategic 

regional 

 Proiect de decizie privind aprobarea metodologiei și criteriilor de eligibilitate și selecție pentru 

Prioritatea 5 – O REGIUNE ACCESIBILĂ, OS 3.2, Acțiunea 5.2 Descongestionarea și fluidizarea 

traficului în zonele de acces în municipiile reședință de județ 

 Proiect de decizie privind aprobarea metodologiei și criteriilor de selecție aferente Acțiunii 6.2– 

Creșterea gradului de participare la învățământul profesional și tehnic din cadrul Priorității 6 - O 

REGIUNE EDUCATĂ, în sensul includerii în categoria partenerilor eligibili a unităților de cult din 

România, modificate 

 Proiect de decizie privind aprobarea metodologiei și criteriilor de eligibilitate și selecție pentru 

Prioritatea 7 – O REGIUNE CU TURISM SUSTENABIL, OS 4.6, Intervenția 7.1.2 Protejarea și 

valorificarea în scop turistic a patrimoniului natural și a resurselor balneare 
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 Proiect de decizie privind aprobarea metodologiei și criteriilor de eligibilitate și selecție pentru 

Prioritatea 8 – O REGIUNE ATRACTIVĂ, OS 5.1, Acțiunea 8.2 Dezvoltare urbană integrată prin 

regenerarea spațiilor publice, punerea în valoare a patrimoniului, infrastructurii culturale și a 

potențialului turistic din orașele Regiunii Centru 

 Prezentarea metodologiei și criteriilor de eligibilitate și selecție pentru Prioritatea 1 – O REGIUNE 

COMPETITIVĂ PRIN INOVARE ȘI ÎNTREPRINDERI DINAMICE PENTRU O ECONOMIE 

INTELIGENTĂ, OS 1.1, Intervenția 1.3.1 Trecerea de la idee la piață – sprijin pentru IMM 

 Prezentarea metodologiei și criteriilor de eligibilitate și selecție pentru Prioritatea 2 – O REGIUNE 

DIGITALĂ, OS 1.2, Intervenția 2.1.1 Comunități digitale pentru o regiune inteligentă- soluții digitale 

 

Domnul Simion Crețu, președintele Comitetului de Monitorizare pentru Programul “Regiunea Centru” 

și director general al Agenției pentru Dezvoltare Regională Centru mulțumește pentru participare 

membrilor, observatorilor și invitaților. Dorește să reamintească faptul că anul trecut, în luna octombrie, a fost 

semnat Acordul de Parteneriat pentru perioada 2021-2027 între Guvernul României și Comisia Europeană, 

la Alba Iulia, și a fost aprobat de către Comisia Europeană Programul “Regiunea Centru” 2021-2027.  

În vederea implementării PR Centru, ADR Centru, în calitate de Autoritate de Management, a elaborat 

Calendarul lansării apelurilor de proiecte, care prevede un număr de 31 de apeluri. De asemenea, sunt 

prevăzute 4 instrumente financiare. Până în prezent, au fost lansate 12 apeluri, iar pentru 9 apeluri ghidurile 

au fost puse în consultare publică. În ceea ce privește instrumentele financiare, toate cele patru instrumente 

financiare sunt în etapa de finalizare a analizei ex-ante. Până acum, au fost depuse 16 proiecte în cadrul 

apelului dedicat îmbunătățirii eficienței energetice a clădirilor publice, 5 în cadrul apelului dedicat 

infrastructurii educaționale pentru preșcolari și grădinițe, 3 în cadrul apelului dedicat punerii în valoare a 

patrimoniului cultural (24 in total). După ce modulul de contractare a devenit disponibil, a început și etapa de 

contractare, mai multe proiecte fiind în această etapă. Acolo unde a fost nevoie, s-au întocmit și schemele 

de ajutor de stat și de minimis necesare acelor apeluri vizând intervenții care intră sub incidența ajutorului de 

stat  potrivit legislației în vigoare. Aceasta este e o sinteză a activității desfășurate. Domnul Crețu dă cuvântul 

doamnei Tăutu, reprezentant DG Regio.  

 

Doamna Florentina Tăutu, DG Regio, Unitatea E2 pentru România și Croația afirmă că preferă întâlnirile 

în format fizic, celor online, însă este de părere că aceasta este cea mai bună variantă, având în vedere 

acest moment al anului. Dânsa spune că domnul Crețu a rezumat foarte bine stadiul implementării 

Programului, consideră că a fost o muncă asiduă pentru dezvoltarea ghidurilor, a criteriilor de selecție, pentru 

a putea da startul finanțării și, practic, implementării proiectelor. Acest lucru este foarte important, ținând cont 

că anul 2024 este al treilea an fizic de implementare, iar nimeni nu va ține cont, la un moment dat, de faptul 

că programele s-au semnat târziu, din cauze obiective sau mai puțin obiective. Deci, este important să 

înceapă implementarea proiectelor cât mai curând.  

Doamna Tăutu vrea să accentueze că, în setul de criterii de selecție prezentat Comitetului de Monitorizare 

sunt unul sau două seturi de criterii care acoperă două din cele trei operațiuni de importanță strategică pe 

care Programul și le-a propus. Există un motiv pentru care sunt denumite astfel, operațiuni de importanță 

strategică, pentru că, la momentul programării, Autoritatea de Management a considerat că ele sunt 

operațiuni-cheie pentru atingerea obiectivelor. Dânsa consideră că este important ca ceea ce va rezulta în 

urma selecției acestor două proiecte să fie o soluție viabilă, care să fie și sustenabilă, dincolo de perioada de 

implementare și, poate, și de cea de durabilitate. Acestea sunt două domenii importante: cercetare și 

dezvoltare pentru întreprinderi mici și mijlocii, un domeniu care asigură progresul acestui sector și, apoi, 



3 
 

domeniul  inovării și digitalizării pentru administrațiile publice în folosul cetățenilor.  

Se va mai discuta în cadrul acestei reuniuni a Comitetului de Monitorizare și propunerea de modificare a 

Programului, pentru integrarea proiectelor etapizate. Dânsa consideră că, modificarea propusă va avea 

impact asupra a ceea ce s-a dorit a se realiza prin negocierea Programului, dar acesta este efectul 

supracontractării din perioada de implementare 2014-2020 și este normal ca proiecte selectate și care au 

fost considerate proiecte bune la momentul respectiv să fie și finalizate. Mulțumește pentru organizare și 

așteaptă discuțiile care vor avea loc pe tema subiectelor propuse.  

 

Domnul Simion Crețu mulțumește pentru cuvintele adresate. Dânsul dă cuvântul domnului Deac, pentru a 

face anumite precizări tehnice privind utilizarea traducerii.   

 

Domnul Daniel Deac, Director Departament Managementul Informației și Gestionarea Documentelor 

explică modul de funcționare a platformei online.  

 

Domnul Simion Crețu mulțumește, întreabă dacă sunt observații și propuneri vizavi de agenda reuniunii și, 

pentru că nu sunt observații, propune abordarea primului subiect de pe ordinea de zi. Domnul Crețu dă 

cuvântul doamnei Mureșan pentru a susține prima prezentare, conform agendei. De asemenea, dânsul 

menționează că, după cum se știe, POR 2014-2020 este un Program care a fost supracontractat. În 

Regiunea Centru, în calitate de organism intermediar, supracontractarea a fost de peste 80% - aceeași era 

situația și la nivelul celorlalte organisme intermediare, motiv pentru care, în contextul cadrului legal prevăzut 

de regulamentele europene, s-a creat un cadrul național pentru închiderea acestor programe. În cazul în 

care acest instrument nu ar fi fost folosit pentru închidere, numeroase proiecte ar fi rămas într-o etapă de 

implementare. Cu toate acestea, chiar dacă perioada 2021-2027 va fi afectată din perspectiva bugetului, 

domnia sa speră ca cel puțin proiectele propuse spre etapizare să fie finalizate și, până la urmă, să se 

înregistreze o realizare fizică a Programului, astfel încât aceste proiecte să poată fi închise.  

 

Doamna Adriana Mureșan, Director AM PR Centru, prezintă metodologia de preluare și verificare a 

proiectelor propuse a fi etapizate din cadrul POR 2014-2020 în cadrul PR Centru 2021-2027. 

 

Domnul Simion Crețu mulțumește pentru prezentare și întreabă dacă sunt intervenții. 

 

Domnul Jakab István-Barna, Vicepreședinte Consiliul Județean Covasna, întreabă dacă în cazul celor 

două proiecte privind drumurile județene, care au fost depuse de către Consiliul Județean Covasna în 

parteneriat, este suficientă hotărârea Consiliului Județean sau este necesară și o hotărâre din partea UAT-

urilor, pentru a închide această etapă.  

 

Domnul Simion Crețu confirmă că sunt necesare și hotărârile partenerilor Consiliului Județean.  

 

Domnul Krzysztof Kasprzyk, DG Regio, Unitatea E2 pentru România și Croația salută participanții la 

întâlnire, mulțumește pentru invitația de a participa la reuniunea on-line a Comitetului de Monitorizare a PR 

Centru și trece la subiect, respectiv la regulile care se aplică etapizării proiectelor. În primul rând dorește să 

sublinieze două aspecte vizavi de metodologie, care de altfel este foarte clară și furnizează reguli simple 

vizavi de cum trebuie continuate proiectele pentru a fi finanțate. Cu toate acestea, însă, ar evidenția două 

aspecte legate de disciplina financiară a proiectelor care urmează să fie etapizate. În prezentarea anterioară 
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Adriana (Mureșan) a menționat că termenul de implementare a celei de a doua etape a proiectelor etapizate 

ar fi până la finalul anului 2029, ceea ce din punct de vedere legal este adevărat. Dar CE ar aprecia dacă 

Autoritatea de Management nu ar face din aceasta o regulă pentru implementarea oricărui proiect dintre cele 

etapizate, pentru că aceste proiecte  propuse spre etapizare ar fi trebuit să se fi finalizat până la sfârșitul 

anului 2023. Și în unele situații specifice poate fi într-adevăr nevoie de o perioadă mai lungă pentru a fi 

implementate, dar în mod normal ar trebui finalizate destul de repede, într-un an sau doi de la semnarea 

contractului pentru implementarea celei de a doua etape. Deci reprezentanții Comisiei speră ca Autoritatea 

de Management va stabili un calendar al implementării proiectelor etapizate mai ambițios decât cel presupus 

de finalizarea implementării în 2029, calendar care ar trebui să reflecte specificul fiecărui proiect. Aceasta 

este o primă sugestie a Comisiei pentru Autoritatea de Management în ceea ce privește proiectele etapizate 

și ar fi de dorit să se reflecte în contractele semnate cu fiecare dintre beneficiari în parte, pentru a nu prelungi 

implementarea acestor proiecte până spre sfârșitul perioadei de programare, când ar putea apărea alte 

probleme legate de implementare. 

 

Al doilea element se referă la cele menționate referitor la maturitatea financiară a proiectelor și este legat de 

acea notă de subsol din prezentare, care precizează că pragul de maturitate financiară de minimum 5% 

necesar a fi îndeplinit pentru ca proiectul să se califice pentru etapizare, ar putea fi revizuit în caz că 

ordonanța care reglementează etapizarea proiectelor va fi modificată. Într-adevăr Comisia știe că există un 

plan de modificare a ordonanței și se prevede renunțarea la acest prag de maturitate a proiectelor de 

minimum 5%, dar Comisia consideră că Autoritatea de Management nu ar trebui să accepte etapizarea 

proiectelor care nu depășesc acest prag minim de maturitate financiară. Deja un procent de doar 5% nu este 

deloc ambițios și în acest context Comisia încurajează Autoritatea de Management să folosească acest prag 

de minim 5% sau chiar să îl ajusteze ușor, exercitându-și dreptul de a fixa asemenea reguli și de a aproba 

pentru etapizare doar proiecte care demonstrează că au înregistrat un progres în implementare. Desigur, 

alte proiecte nu ar trebui abandonate, dar ar fi mult mai adecvat ca, decât să fie finanțat un procent foarte 

mic din perioada precedentă de programare, să fie aprobate pentru finanțare ca proiecte noi, trecând printr-

o nouă evaluare a proiectului înainte de a fi început implementarea. O asemenea abordare asigură un 

management financiar mai sănătos. 

 

Acestea sunt cele două sugestii ale Comisiei pentru Autoritatea de Management și ele nu afectează 

documentul prezentat de Autoritatea de Management în cadrul reuniunii CM, ci au mai degrabă efect asupra 

etapelor următoare. Asupra documentului propriu-zis, reprezentanții Comisiei nu au niciun comentariu. 

 

Domnul Simion Crețu îi dă dreptate domnului Kasprzyk în ceea ce privește perioada de implementare. În 

cazul în care s-ar utiliza întreaga perioadă de programare, până în 2029, proiectele care sunt contractate în 

2016-2017 ar depăși 12 ani, ceea ce ar excede perioada de implementare a unui proiect. În acest context, 

acestea ar deveni proiecte istorice, fiind vorba de niște proiecte destul de mici, cum sunt majoritatea celor 

finanțate prin programele operaționale regionale. Ținând cont de faptul că foarte multe proiecte au un grad 

de realizare foarte mic cuprins între 5-10%, acolo este mai mult de lucru. Prin urmare, perioada propusă 

trebuie să fie una rezonabilă, astfel încât să se poată finaliza implementarea. Dânsul se gândește la o 

perioadă de 2, maximum 3 ani, pentru anumite proiecte cu grad de dificultate mai ridicat, nicidecum până în 

2029. Nu se dorește ca proiectele să se extindă până la finalul perioadei actuale de programare. Referitor la 

aplicarea procentului de 5%, nu dorește să se pronunțe, consideră că este destul de târziu pentru a se mai 

interveni, nu cunoaște dacă se vor face excepții, dar, în funcție de formularea și de prevederile legale, va 
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trebui aplicată legea. În cazul în care Autoritatea de Management va avea o anumită putere de decizie în 

acest sens, se va opta pentru rezilierea contractelor de finanțare a proiectelor care nu au fost începute sau 

au un grad foarte mic de implementare. În această situație se pot depune alte documentații sau poate fi 

reactualizată documentația, fiind luate în considerare ca și proiecte noi pentru această perioadă de 

programare. Printre cele 300 de proiecte care au fost analizate pentru etapizare, se regăsesc diverse situații. 

 

Doamna Adriana Mureșan menționează că, în analiza proiectelor, s-a solicitat beneficiarilor un grafic de 

rambursare pentru faza a doua a acestor proiecte și, majoritatea dintre aceștia au menționat că vor finaliza 

proiectele în următorul an, foarte puțini au optat pentru o perioadă de doi ani. Se va avea în vedere fiecare 

proiect în parte și, în funcție de gradul de dezvoltare al proiectului și de activitățile rămase de implementat. 

În metodologia prezentată s-a inclus termenul maxim de 2029, însă nu este avut în vedere acest aspect, 

proiectele vor trebuit să fie finalizate mai curând.  

 

Domnul Simion Crețu dă cuvântul doamnei Oana Popa, reprezentant al Consiliului Județean Sibiu. 

 

Doamna Oana Popa, director în cadrul Consiliului Județean Sibiu, afirmă că încă nu a primit o listă a 

proiectelor etapizate sau o listă a proiectelor nefinalizate. Consiliul Județean a propus anumite proiecte, însă 

nu se cunoaște dacă au fost acceptate la etapizare. Dânsa întreabă dacă există o listă a acestor proiecte, 

pentru a putea ști ce este de făcut în continuare, cum se vor pune în aplicare instrucțiunile.  

 

Domnul Simion Crețu spune că motivul pentru care nu a ajuns la Consiliul Județean o listă a proiectelor 

acceptate pentru etapizare este acela că încă nu există o listă finală, având în vedere și numărul mare de 

proiecte aflate în această situație, atât la nivelul regiunii, cât și la nivel național. Au fost multe solicitări care 

sunt încă în curs de analiză și există promisiunea că în zilele următoare va fi transmisă lista finală pe care 

se va putea lucra și atât AM, cât și beneficiarii vor putea vedea unde se încadrează.  

 

Doamna Oana Popa mulțumește și întreabă dacă termenul de 10 decembrie rămâne neschimbat, chiar 

dacă această listă nu este încă publicată.  

 

Domnul Simion Crețu confirmă că da, termenul rămâne neschimbat. 

 

Doamna Oana Popa afirmă că, în cazul Consiliului Județean Sibiu sunt niște neclarități cu privire la acel 

progres de 5%, așteaptă să vadă dacă se modifică actul normativ cu privire la această prevedere. Dânsa 

spune că sunt proiecte care au avut un progres de 5% la data de 30 septembrie, însă nu a fost întocmită 

cerere de rambursare la Autoritatea de Management, deși au existat facturi emise și plătite. Dânsa afirmă că 

în acest caz există niște dubii și așteaptă lista pentru a vedea cum se procedează cu aceste proiecte, însă 

speră că se va modifica acel procent pentru că de la 30 septembrie și până în prezent au avansat multe 

proiecte într-un ritm alert. Pentru faptul că la 30 septembrie progresul înregistrat a fost de doar 5%, nu sunt 

vinovate autoritățile contractante, ci a fost un cumul de factori care au influențat derularea acestor proiecte.     

 

Domnul Simion Crețu nu învinovățește pe nimeni. Se aplică niște prevederi legale, se oferă sprijin 

beneficiarilor, dorința este ca aceste proiecte să fie finalizate cât mai repede și să nu rămână la un stadiu de 

câteva procente sau zeci de procente. Dânsul consideră că este o chestiune de câteva zile, până se va primi 

o listă finală pe care se va putea lucra în colaborare. Mulțumește și întreabă dacă sunt alte intervenții.     



6 
 

 

Domnul Krzysztof Kasprzyk  are un comentariu vizavi de intervenția doamnei Popa. În primul rând vrea să 

confirme spusele domnului Crețu, respectiv că ce se etapizează și ce nu, este o chestiune care ține de 

legislație. În esență, dacă proiectul îndeplinește criteriile din Regulament ar trebui etapizat și din aceste punct 

de vedere este o problemă doar în ceea ce privește acele proiecte cu un progres financiar foarte limitat, dar 

în realitate va exista o listă finală a proiectelor etapizate la finalul anului, când se va ști exact dacă unele 

proiecte sunt finalizate sau nu. Deci este o oarecare contradicție între termenele limită, dar până la finalul 

anului se pot întâmpla încă multe lucruri, pot apărea situații neprevăzute și unele proiecte care ar fi trebuit 

să se finalizeze conform planului ar putea să nu fie finalizate. Această incertitudine este normală, dar atât 

Comisia cât și Autoritatea de Management vor ca proiectele acestea să aibă asigurată finanțarea și în 

perioada de programare următoare. 

Următorul comentariu se referă la faptul că atât reprezentanții autorităților publice cât și cei ai AM trebuie să 

se asigure că aceste proiecte sunt finanțate într-un procent cât de mare posibil din POR 2014-2020 până la 

finalul perioadei, adică până la 31 decembrie 2023. Pentru că banii utilizați pentru finanțarea proiectelor 

etapizate nu vin din neant, cu cât este mai mare suma utilizată din vechiul program, cu atât mai mulți bani 

rămân pentru PR Centru 2021-2027. Din acest punct de vedere, reprezentanții Comisiei încurajează 

autoritățile publice și Autoritatea de Management să facă toate eforturile posibile până la finalul anului pentru 

a folosi fondurile aferente perioadei 2014-2020, în măsura în care acest lucru este fezabil, pentru că tot ce 

se poate finanța din POR 2014-2020 nu va impacta noul program din punct de vedere financiar. Și această 

soluție este mai bună atât pentru bugetul Uniunii Europene, cât și pentru cel al Guvernului României. Din 

acest punct de vedere Comisia încurajează autoritățile publice să nu aștepte etapizarea proiectelor în ideea 

că oricum au o garanție că proiectul va beneficia de finanțare, ci să încerce să facă toate eforturile posibile 

pentru a utiliza fondurile rămase până la sfârșitul anului 2023. 

 

Domnul Simion Crețu menționează faptul că, referitor la cea de a doua intervenție, aceasta a fost și direcția 

pe care s-a mers de la apariția Ordonanței de Urgență 36/2023. De atunci se poartă o corespondență 

permanentă cu beneficiarii care se găsesc în această situație, li s-a cerut să își exprime opțiunea, după care 

a avut loc o corespondență punctuală privind aspecte concrete - sumele incluse in documentele  de plată la 

depunere, tipul de documente de plată - astfel încât să se avanseze acolo unde s-a considerat că lucrurile 

nu sunt foarte clare. Au avut loc întâlniri punctuale online, chiar și fizice, pentru a clarifica această problemă 

și pentru a fi utilizat cât mai mult din bugetul Programului Operațional Regional 2014-2020 și a reduce 

presiunea asupra Programului Regional 2021-2027, deoarece și acesta din urmă a fost elaborat pe baza 

datelor existente la momentul respectiv. Din aceste sume se va asigura îndeplinirea Programului și a 

obiectivelor pe care acest Program și le propune.  

 

Domnul Crețu precizează că dintr-un total de 33 sunt prezenți (online) la reuniune 26 de membri, la care se 

adaugă Președintele și Vicepreședintele CM (28 de membri în total), și supune la vot proiectul de decizie, cu 

mențiunea că, dintre membri, Consiliul Județean Alba, Primăria Miercurea Ciuc, Primăria Săliște, Primăria 

Alba Iulia, Primăria Sfântu Gheorghe, nu participă la vot. Proiectul este adoptat cu majoritate de voturi. 

Domnia sa dă cuvântul doamnei Mureșan, pentru a susține prezentarea care urmează conform agendei.  

 

Doamna Adriana Mureșan, Director AM PR Centru, prezintă proiectul de decizie privind aprobarea 

modificării PR Centru 2021-2027, în sensul includerii proiectelor etapizate din cadrul POR 2014-2020. 
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Domnul Simion Crețu mulțumește pentru prezentare, întreabă dacă sunt intervenții și supune la vot proiectul 

de decizie, cu precizarea că, dintre membri, Consiliul Județean Alba, Primăria Miercurea Ciuc, Primăria 

Săliște, Primăria Alba Iulia, Primăria Sfântu Gheorghe, nu participă la vot. Proiectul este adoptat cu majoritate 

de voturi. Domnia sa dă cuvântul doamnei Mihaela Dobrean, pentru a susține prezentarea care urmează 

conform agendei. 

 

Doamna Mihaela Dobrean, Director Direcția Implementare Program, prezintă metodologia de 

evaluare, selecție și contractare a proiectelor în cadrul Programului „Regiunea Centru” 2021-2027 

modificată. 

 

Domnul Simion Crețu mulțumește pentru prezentare, întreabă dacă sunt intervenții și supune la vot proiectul 

de decizie, cu precizarea că, dintre membri, Primăria Miercurea Ciuc, Primăria Alba Iulia, Primăria Sfântu 

Gheorghe, nu participă la vot. Proiectul este adoptat cu majoritate de voturi. Domnia sa dă cuvântul domnului 

Ioan Levițchi, pentru a susține prezentarea care urmează conform agendei. 

 

Domnul Ioan Levițchi, Director Departament Politici Regionale, prezintă metodologia și criteriile de 

eligibilitate și selecție pentru Prioritatea 1 – O REGIUNE COMPETITIVĂ PRIN INOVARE ȘI 

ÎNTREPRINDERI DINAMICE PENTRU O ECONOMIE INTELIGENTĂ, OS 1.1, Intervenția 1.3.3 – 

Platforma pilot de inovare deschisă – proiect strategic regional și Prioritatea 2 – O REGIUNE 

DIGITALĂ, OS 1.2, Intervenția 2.1.2 – Platforma regională pilot de open-innovation în domeniul smart-

City – proiect strategic regional. 

 

Doamna Florentina Tăutu menționează că reprezentanții DG Regio au avut niște  observații și recomandări 

de ultim moment pe care Autoritatea de Management le-a luat în considerare. Întrucât ar mai fi câteva 

aspecte pe care colega sa Iva Maric dorește să le supună discuției, îi dă cuvântul doamnei Maric. 

 

Doamna Iva Maric, DG Regio, Unitatea E2 pentru România și Croația salută participanții și precizează 

că are câteva comentarii. Menționează că, așa cum a spus deja și colega ei, au avut loc câteva întâlniri 

tehnice cu reprezentanții AM PR Centru. În primul rând dorește să spună că acesta este un proiect foarte 

important și nu a fost ales din întâmplare ca proiect de importanță strategică, ci pentru că introduce un 

element de noutate, în sensul în care activitățile de cercetare-inovare se desfășoară în România. 

Reprezentanții Comisiei sunt siguri că această intervenție va reprezenta un catalizator al cooperării intra-

regionale și de asemenea că are rolul de punct de întâlnire pentru diferiți stakeholderi din domeniul cercetării-

inovării. Fiind o noutate, include, desigur și un element de experimentare. 

 

Doamna Maric precizează că domniei sale încă nu îi este clar care sunt rezultatele așteptate, deși 

reprezentanții CE au discutat deja unele aspecte legate de acestea cu Autoritatea de Management. Solicită 

să fie proiectat din nou slide-ul cu rezultatele așteptate ale platformelor, pentru ca întrebarea domniei sale 

să poată fi mai clar și ușor de urmărit pentru membrii Comitetului de Monitorizare. Dacă nu greșește, unul 

dintre rezultatele așteptate constă într-un minim de 5 produse/servicii, procese noi procese selectate de 

actori și preluate pentru a fi facilitate / susținute la nivel regional, pe durata implementării proiectului, pentru 

fiecare dintre cele două platforme de inovare deschisă. Doamna Maric precizează că reprezentanților DG 

Regio încă nu le este foarte clar la ce se referă acest lucru pentru că obiectivul principal al a acestor platforme 

este acela de a fi un loc în care se întâlnesc clienții și furnizorii de inovare pentru a colabora în vederea 
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dezvoltării mai departe a ideii de inovare. Consideră necesar să se asigure că cele minim 5 produse / servicii 

menționate nu presupun că acele produse / servicii / procese vor fi dezvoltate, ci se pune doar problema 

semnării unor acorduri de colaborare în vederea dezvoltării acestora. Pentru că, fără a sprijini activitatea de 

cercetare-inovare în sine în cadrul proiectului, nu se vor dezvolta noi produse și /sau servicii. Acest aspect 

ar trebui să fie clar. 

Un alt comentariu al reprezentanților DG Regio este în legătură cu parteneriatul. Consideră că este un lucru 

bun ca organizațiile de cercetare-inovare și în special universitățile să își asume leadership-ul în parteneriat. 

Dar de asemenea, în special pentru platformele smartcity, Autoritatea de Management ar trebui să ia în 

considerare includerea ONG ca parteneri eligibili, pentru că scopul soluțiilor de tip smartcity este acela de a 

promova soluții inovative. Principalii stakeholderi (actori interesați) sunt cetățenii și aceștia trebuie implicați 

cumva în proces pentru că oricum conceptul de smartcity include abordarea participativă. 

Doamna Maric concluzionează că acestea au fost cele două comentarii ale sale și mulțumește  auditoriului.   

 

Domnul Ioan Levițchi mulțumește pentru comentarii. Referitor la prima observație privind clarificarea 

rezultatelor așteptate, așa cum s-a discutat deja, au fost discuții destul de extinse referitoare la aceste 

aspecte cu reprezentanții Comisiei Europene, au fost subliniate pe bună dreptate anumite necesități de 

clarificare a abordării. Ceea ce AM are în vedere în ceea ce privește acele minim 5 produse, servicii sau 

procese noi, nu este finanțarea dezvoltării acestor proiecte, ci se susține identificarea de soluții la provocări 

și realizarea de parteneriate subsecvente, de înțelegeri între clienții de inovare și furnizorii de inovare pentru 

dezvoltarea mai departe, în afara proiectului, a acestor soluții. De aceea, a și fost făcută această reformulare, 

poate că nu este suficient de evidentă; se vorbește despre produse, servicii, procese selectate de actori și 

preluate pentru a fi facilitate. “Preluate” înseamnă deja “în afara proiectului”. Ambiția este de a facilita 

constituirea acestor înțelegeri, utilizând mecanismele de inovare deschisă, în vederea dezvoltării acestor 

produse, servicii sau procese. Dânsul consideră că a fost explicat suficient de bine acest proces. De 

asemenea, și în ghidul solicitantului, care este în curs de revizuire, se va sublinia acest aspect și anume 

faptul că proiectele nu susțin dezvoltarea efectivă a produselor, serviciilor sau proceselor care sunt rezultate 

ca soluții din colaborarea intermediată de platforme.  

În ceea ce privește structura parteneriatului și implicarea universităților și a entităților de cercetare, la 

momentul de față, așa cum este formulată cerința din ghidul solicitantului, cerință translatată și în metodologia 

prezentată, parteneriatele trebuie să includă și organizații de cercetare. Organizațiile clasice de cercetare 

sunt: entitățile de cercetare, institutele de cercetare și universități. În grila de evaluare tehnică și financiară 

există un subcriteriu care acordă punctaje suplimentare acelor parteneriate care includ universități din 

Regiunea Centru în structura partenerială. Dânsul consideră că aceste aspecte sunt suficiente pentru a se 

asigura că universitățile vor fi reprezentate în parteneriatele selectate.  

În ceea ce privește implicarea în platforma de smart-city a organizațiilor neguvernamentale, acestea vor 

putea fi implicate la nivelul parteneriatelor, pe de o parte, în măsura în care respectă definiția de organizație 

de cercetare. În al doilea rând, consideră că ONG-urile își vor găsi cu siguranță loc în utilizarea acestor 

platforme în ceea ce privește mecanismul de crowdsourcing, de implicare a publicului în testare de soluții, în 

exprimarea opiniilor cu privire la ceea ce ar putea rezulta în urma colaborărilor care vor fi intermediate de 

aceste platforme. Aceasta este abordarea din acest moment în ceea ce privește ONG-urile și această 

abordare vine și în urma discuțiilor cu reprezentanții Consiliului Concurenței, pentru a menține intervenția în 

afara sferei ajutorului de stat la nivelul beneficiarului, respectiv la nivelul parteneriatului care urmează să 

dezvolte aceste platforme. Se dorește să se rămână în zona prevăzută de Comunicarea Comisiei privind 

cadrul de ajutor de stat cu privire la activitatea de cercetare, dezvoltare, inovare respectiv în definiția 
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prevăzută privind organizațiile de cercetare și diseminare a cunoștințelor. Dânsul consideră că a răspuns 

întrebărilor doamnei Maric.   

 

Doamna Iva Maric mulțumește pentru răspuns și precizează că reprezentanții DG Regio nu pun la îndoială 

faptul că organizațiile de cercetare-inovare și în special universitățile sunt lideri de parteneriat, dar consideră 

că, în cazul platformelor pentru smart-city ONG-urile partenere nu ar trebui să fie neapărat din domeniul 

cercetării-inovării pentru că platformele de smart-city furnizează potențiale soluții pentru administrația locală 

care este prezentă în toate tipurile de activități pe care le implică viața cetățenilor începând cu rețelele de 

energie, mobilitatea, locuințe sociale, etc. Deci poate că ONG-urile nu ar trebui neapărat să provină din 

domeniul cercetării-inovării, dar rămâne ca Autoritatea de Management să discute cu Consiliul Concurenței. 

Doamna Maric sesizează că a fost abordat unul dintre aspectele care de asemenea au fost discutate, 

respectiv sugestia reprezentanților DG Regio ca Autoritatea de Management să exploreze și posibilitatea ca, 

pentru a se asigura că platformele sunt sustenabile și sunt operaționale și după ce nu mai primesc sprijin 

financiar din partea Programului, platformele să ofere servicii care ar fi plătite de către utilizatorii lor. În acest 

fel platforma s-ar auto-susține și ar fi operațională pe termen lung, iar acesta este obiectivul, pentru ca 

proiectele finanțate să fie sustenabile. 

Și o ultimă observație, dacă ideea rezultatelor așteptate de la aceste platforme este aceea de identificare a 

potențialelor parteneriate cu corporații care vor dezvolta mai departe aceste soluții inovative, Autoritatea de 

Management ar putea avea în vedere identificarea în cadrul Programului a mijloacelor și surselor de finanțare 

necesare operaționalizării colaborărilor rezultate în urma acestor proiecte. 

 

Domnul Ioan Levițchi afirmă că, în ceea ce privește implicarea ONG-urilor, în special pentru zona de 

platformă smart-city, se va explora posibilitatea ca acestea să fie implicate în parteneriat într-un mod care să 

respecte cerințele privind ajutorul de stat și se va vedea în ce măsură se va reuși acest lucru, inclusiv după 

consultarea cu Consiliul Concurenței. Este posibil să se găsească o soluție. 

În ceea ce privește sustenabilitatea platformelor și modul în care ele se vor finanța după ce se termină 

finanțarea publică, este evident că acesta este un punct de importanță crucială și pentru AM, nu doar din 

perspectiva caracterului de proiecte strategice, ci în special din perspectiva dorinței ca aceste proiecte să 

aibă șanse reale de a rezista și de a se dezvolta după ce se termină finanțarea. Dânsul este conștient că 

este un experiment și nu toate experimentele sunt reușite. Cu toate acestea, inclusiv din discuțiile cu Consiliul 

Concurenței, a rezultat necesitatea ca anumite servicii ale platformelor să fie prestate contra-cost pentru 

utilizatori, cu menținerea și respectarea unor prevederi tehnice privind activitățile auxiliare activității care 

urmează să fie prestată prin intermediul platformei. Se va da posibilitatea operatorilor platformei, 

beneficiarilor, ca anumite tipuri de activități, în special cele care merg către zona de companii, să fie prestate 

contra-cost. Dânsul consideră că rămâne de văzut, pe de o parte, cum fiecare dintre parteneriatele care vor 

veni pe aceste proiecte își vor propune acest lucru, pentru că  vor fi, probabil, abordări diferite și, pe de altă 

parte, o dată pornite aceste platforme și realizate parteneriatele, acestea vor putea să găsească și alte surse 

de finanțare pentru a-și continua și dezvolta activitatea, inclusiv prin colaborarea cu alte platforme. Se știe 

că în Uniunea Europeană au început să apară mai multe experimente de acest gen, care împreună ar putea 

la un moment dat să constituie o rețea de tipul celei care, la momentul de față, se asamblează pentru 

European Digital Innovation Hubs. Acest lucru ar conduce la o reziliență mai mare, inclusiv a celor pe care 

Autoritatea de Management le sprijină în momentul de față.  

 

Domnul Simion Crețu mulțumește și întreabă dacă mai sunt și alte intervenții.  
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Domnul Raul Apostoiu, Asociația Sibiu IT, afirmă că avea aceleași întrebări ca și doamna Maric deoarece 

reprezintă un cluster de companii IT care dispune deja de un ecosistem de membri care furnizează soluții 

pentru autoritățile publice locale în zona de proiecte smart-city. Dânsul consideră că este oportună întrebarea 

și propunerea doamnei Maric în legătură cu cooptarea ONG-urilor în cadrul acestor parteneriate deoarece 

acestea beneficiază deja de o bună practică în implementarea acestor soluții, comparativ cu centrele de 

inovare din cadrul universităților din Regiunea Centru, care vin cu un aport de inovare puternic, în schimb, 

pentru implementare intră în parteneriat tot cu companiile din industria specifică. Aceasta este o remarcă pe 

care o susține și dânsul dorește să știe cum poate Asociația Sibiu IT să facă parte dintr-un parteneriat. Dânsul 

are și o întrebare legată de numărul de proiecte, de cele 5 produse ce vor fi livrate, respectiv, vrea să știe 

dacă ulterior numărul este limitat prin metodologie sau poate fi mai mare decât cele 5 specificate. De 

asemenea, dânsul întreabă care sunt beneficiarii direcți din Regiunea Centru ai acestor proiecte care vor fi 

depuse în platformele de inovare.  

 

Domnul Ioan Levițchi spune că, referitor la cooptarea ONG-urilor, așa cum a afirmat și anterior, se va 

încerca găsirea unei soluții pentru ca ONG-urile să poată participa încă de la început la proiecte.  

Referitor la numărul de proiecte, este vorba despre o valoare minimă stabilită ca prag din perspectiva 

Programului. Pe de altă parte, în grila de evaluare tehnică și financiară, care este parte a pachetului scos în 

consultare publică pentru aceste platforme, se poate observa, din perspectiva punctajului că este chiar 

încurajat un număr mai mare, întrucât se acordă punctaje diferite pentru următoarele situații: minimum 5, 

între 6-10, peste 10. Practic, nimic nu împiedică operatorul platformei, parteneriatul care primește finanțare 

din Program, să meargă dincolo de această valoare de minim 5. Dacă se angajează că face acest lucru, 

primește și un punctaj mai mare, deci, este cu atât mai favorabil.  

Beneficiarul direct este, din punctul de vedere al AM, strict tehnic, parteneriatul care primește finanțare pentru 

dezvoltarea și operarea platformelor și pentru activități de transfer de cunoștințe, pe care să le realizeze în 

beneficiul celor care sunt interesați de utilizarea serviciilor / facilităților pe care le oferă aceste platforme.  

 

Domnul Ascanio Troiani, reprezentant DG Regio, salută participanții la reuniune, se prezintă și 

mulțumește pentru răspunsul la întrebările și observațiile formulate și pentru prezentarea metodologiei de 

selecție și criteriilor utilizate în cadrul apelului aferent platformelor de inovare pe care AM intenționează să le 

finanțeze. Amintește că reprezentanții DG Regio au purtat discuții tehnice cu Autoritatea de Management 

legat de cele două platforme și de metodologia și criteriile de selecție și mulțumește reprezentanților 

Autorității de Management că au ținut cont de comentariile Comisiei vizavi de documentele transmise.  

Domnul Troiani dorește să revină asupra rezultatelor așteptate de la aceste platforme, nu în termenii a ceea 

ce s-a discutat deja, respectiv în termenii unor potențiale parteneriate sau colaborări, urmând ca viitoarele 

soluții digitale să fie furnizate de aceste parteneriate viitoare sau ca actorii relevanți să fie puși în contact 

astfel încât să dezvolte în viitor soluții digitale. Domnia sa ar dori să revină la platforma în sine, pentru că, 

dacă a înțeles corect din prezentarea anterioară, din discuțiile tehnice purtate cu reprezentanții AM și din 

cele din cadrul reuniunii de astăzi, printre criterii se regăsește și numărul IMM-urilor sprijinite în cadrul 

proiectului, și înțelege de aici că se face referire la IMM-urile care primesc sprijin sub forma serviciilor 

generate / prestate prin intermediul platformei și aici ar solicita o clarificare suplimentară, în condițiile în care 

aceste IMM-uri în mod clar sunt urmărite și punctate ca parte a criteriilor de selecție. Aceasta ar fi o primă 

observație. 

A doua observație se referă mai degrabă la un aspect de care Autoritatea de Management să țină cont în 
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modul în care este gândit obiectivul specific 1.2 din PR Centru. De fapt indicatorii din Program sunt destul de 

limitați și nu crede că acest lucru ar trebui să descurajeze Autoritatea de Management de la a monitoriza 

numărul IMM-urilor sprijinite de platformă. În cazul în care programul în sine nu oferă această oportunitate, 

aceasta nu înseamnă că Autoritatea de Management nu ar putea urmări / cuantifica numărul IMM-urilor care 

beneficiază de servicii sau care participă la activități de transfer tehnologic în cadrul platformei, în termeni de 

sprijin direct, ceea ce ar presupune rezultate directe sau output direct al proiectului în sine. 

Al doilea aspect este oarecum un follow-up al discuțiilor tehnice purtate între reprezentanții Comisiei și cei ai 

Autorității de Management. Dl. Troiani întreabă dacă Autoritatea de Management plănuiește să monitorizeze 

numărul serviciilor furnizate prin intermediul platformelor în sine, nu doar în termenii facilitării oportunității de 

prestare a serviciilor, respectiv de găsire a unui partener interesat, ci și în termeni de urmărire a potențialelor 

servicii adiționale care s-ar presta prin intermediul platformelor pentru a susține nu doar IMM-urile, ci și 

instituțiile publice, în cazul platformelor smartcity. Întrebarea este dacă vor fi monitorizați și beneficiarii care 

primesc sprijin prin intermediul platformelor și, în același timp, și numărul de servicii prestate pentru acești 

beneficiari. 

 

Domnul Ioan Levițchi mulțumește pentru întrebări și confirmă că s-a discutat foarte mult referitor la aceste 

aspecte și urmează să se vadă cum vor fi puse în practică în ghid, pe de o parte. Cu siguranță, există interes 

pentru monitorizarea acestor platforme dincolo de strict indicatorii care sunt prevăzuți în Program. Dânsul 

subliniază faptul că acestea sunt niște experimente și există interes pentru a se vedea cum se vor desfășura. 

Domnul Levițchi spune că se va încerca introducerea în ghid și a indicatorilor suplimentari de monitorizare a 

platformelor care să reflecte într-o cât mai mare măsură ceea ce s-a discutat deja, mai ales că și în grila de 

evaluare tehnică și financiară există o referință cu privire la numărul de IMM-uri care primesc sprijin 

nefinanciar în cadrul platformelor, în cadrul proiectului. Există, ca și criteriu, numărul de instituții publice care 

dezvoltă servicii, produse sau procese, în urma procesului de inovare deschisă susținut de platformă. Există, 

ca și criteriu, și numărul de IMM-uri. Toate acestea se traduc, până la urmă, inclusiv în indicatori care vor fi 

examinați și monitorizați pe parcursul implementării și după perioada de implementare, pe parcursul 

monitorizării ex-post a proiectului. Se are în vedere introducerea și a altor indicatori pentru aceste platforme 

care să fie monitorizați, pentru a se vedea cum se desfășoară acest proces nou în regiune.  

 

Domnul Simion Crețu întreabă dacă sunt alte intervenții și supune la vot proiectul de decizie, cu mențiunea 

că, dintre membri, Consiliul Județean Alba și Primăria Miercurea Ciuc, nu participă la vot. Proiectul este 

adoptat cu majoritate de voturi. Dânsul dă cuvântul domnului Sava Chiser, pentru a susține prezentarea care 

urmează conform agendei. 

 

Domnul Sava Chiser, consilier dezvoltare locală și regională în cadrul ADR Centru, prezintă 

metodologia și criteriile de eligibilitate și selecție pentru Prioritatea 5 – O REGIUNE ACCESIBILĂ, OS 

3.2, Acțiunea 5.2 Descongestionarea și fluidizarea traficului în zonele de acces în municipiile 

reședință de județ. 

 

Domnul Simion Crețu mulțumește pentru prezentare și întreabă dacă sunt intervenții. 

 

Doamna Florentina Tăutu întreabă, dacă după modificarea de Program și practic înlăturarea condiției de 

apel competitiv, se intenționează menținerea unui prag de 50 de puncte, ca prag minim, sau, pentru a avea 

o calitate mai bună a proiectelor, se va opta pentru un prag mai mare.  
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Domnul Sava Chiser menționează că ar fi justificată păstrarea pragului de 50 de puncte, întrucât este vorba 

de  o acțiune cu caracter special și nu există proiecte etapizate fiindcă nu s-a mai făcut un astfel de tip de 

acțiune. Rămâne de văzut cum se va derula și consultarea publică cu potențialii beneficiari și decizia se va 

lua la nivelul Autorității de Management.  

 

Doamna Florentina Tăutu recomandă creșterea pragului. 

 

Doamna Mihaela Dobrean afirmă că, având în vedere faptul că se modifică mecanismul de selecție din 

cadrul apelului, se va analiza și se va lua în calcul varianta de a crește pragul de calitate din cadrul apelului, 

se vor analiza grila și punctajele astfel încât să existe o calitate bună a proiectelor care vor fi selectate. 

 

Doamna Daniela Bălan, AM POAT, întreabă dacă în cadrul acestui apel se au în vedere și proiecte pregătite 

cu finanțare din POAT, în cadrul proiectului care este în implementare la AM POAT. Dacă da, întrebarea este 

dacă la stabilirea valorilor minime și maxime pentru proiecte, s-au luat în considerare valorile rezultate în 

urma SF-urilor și PT-urilor finanțate de AM POAT.  

 

Domnul Simion Crețu afirmă că în cadrul acestei priorități, nu există documentații care s-au pregătit prin 

OUG 88/2022, deci nu este necesară o corelare în acest sens, o adaptare a ghidului la documentațiile 

pregătite anterior.  

 

Doamna Daniela Bălan întreabă dacă va fi lansat un alt apel pentru acestea. 

 

Domnul Simion Crețu afirmă că proiectele care se depun prin OUG 88/2022, se depun în cadrul 

Programului Regional, în cadrul priorității în care sunt eligibile.  

 

Doamna Adriana Mureșan confirmă că, la nivelul Regiunii Centru, nu există astfel de tipuri de proiecte care 

ar putea fi finanțate în cadrul acestui apel de proiecte pregătite prin OUG 88/2022.   

 

Domnul Simion Crețu întreabă dacă sunt alte intervenții și supune la vot proiectul de decizie, cu mențiunile 

supuse discuției  și modificarea de Program propusă în sensul  înlăturării condiției de apel competitiv. Dintre 

membri, Consiliul Județean Alba, Consiliul Județean Mureș, Primăria Miercurea Ciuc, Primăria Alba Iulia, 

Primăria Sfântu Gheorghe, nu participă la vot, iar Asociația pentru Protecția Drepturilor Minoritare Miko Imre 

se abține. Proiectul este adoptat cu majoritate de voturi. Domnia sa dă cuvântul doamnei Ovidia Caba, pentru 

a susține prezentarea care urmează conform agendei. 

 

Doamna Ovidia Caba, Director Direcția Politici Regionale, Programe,  prezintă metodologia și criteriile 

de selecție aferente Acțiunii 6.2– Creșterea gradului de participare la învățământul profesional și 

tehnic din cadrul Priorității 6 - O REGIUNE EDUCATĂ, în sensul includerii în categoria partenerilor 

eligibili a unităților de cult din România, modificată.  

Doamna Caba explică faptul că este vorba de o modificare a metodologiei de evaluare și selecție care a fost 

aprobată în ședința anterioară care s-a suprapus peste perioada de consultare publică a ghidului pentru 

acest apel de proiecte – 6.2. Finanțarea investițiilor în infrastructura educațională din învățământul 

profesional și tehnic. În perioada de consultare publică, au fost primite solicitări din partea potențialilor 
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beneficiari, care au atras atenția cu privire la faptul că în Regiune există unități de învățământ care 

funcționează în clădiri care aparțin unităților de cult recunoscute în România și care n-au avut posibilitatea, 

în perioadele anterioare de programare, să finanțeze nevoile de investiție în infrastructură și au semnalat că 

ar fi o nevoie reală de investiții în infrastructură, de modernizare a clădirilor, de procurare a anumitor 

echipamente. Astfel, s-a luat în considerare această solicitare. Modificarea constă în includerea ca potențiali 

solicitanți eligibili, alături de solicitanții eligibili deja existenți, a unităților de cult recunoscute în România care 

dețin în proprietate clădirile în care funcționează unități de învățământ, acestea aplicând pentru finanțare în 

parteneriat cu unitățile administrativ-teritoriale. Asociat acestui criteriu, a fost prevăzut la secțiunea 

eligibilitatea proiectului un criteriu de eligibilitate potrivit căruia aceste unități de învățământ sau clădirile lor 

trebuie să fi fost utilizate, cel puțin cu 5 ani înainte de depunerea cererii de finanțare, exclusiv în scop 

educațional și să fie utilizate și după finalizarea investițiilor tot în scop educațional pentru o perioadă de 

minimum încă 5 ani. Scopul acestei abordări este acela de a se asigura sustenabilitatea investiției și utilizarea 

în continuare a infrastructurii respective în scop educațional. Doamna Caba spune că acestea sunt 

modificările care pot fi regăsite și în expunerea de motive. 

 

Domnul Simion Crețu mulțumește pentru clarificare. Domnia sa afirmă faptul că în Regiunea Centru există 

foarte multe unități de învățământ care funcționează în imobilele care aparțin unităților de cult prevăzute în 

lege. Unitățile de cult au o viziune deschisă, acestea dau aceste imobile în administrația primăriilor, a 

consiliilor locale pentru a asigura continuarea procesului de învățământ. În aceste condiții, și aceste unități 

de învățământ care au funcționat și funcționează în continuare, ar merita să beneficieze de aceleași 

posibilități de a se reabilita, moderniza, dota ca și restul unităților de învățământ.  

Domnul Crețu întreabă dacă sunt intervenții și supune la vot proiectul de decizie, cu mențiunea că Primăria 

Miercurea Ciuc și Primăria Alba Iulia nu participă la vot. Proiectul este adoptat cu majoritate de voturi. Domnia 

sa dă cuvântul doamnei Anamaria Levițchi, pentru a susține prezentarea care urmează conform agendei. 

 

Doamna Anamaria Levițchi, expert economic în cadrul ADR Centru, prezintă metodologia și criteriile 

de eligibilitate și selecție pentru Prioritatea 7 – O REGIUNE CU TURISM SUSTENABIL, OS 4.6, 

Intervenția 7.1.2 Protejarea și valorificarea în scop turistic a patrimoniului natural și a resurselor 

balneare. 

 

Domnul Simion Crețu mulțumește pentru prezentare, întreabă dacă sunt alte intervenții și supune la vot 

proiectul de decizie, cu mențiunea că, dintre membri, Consiliul Județean Alba nu participă la vot. Proiectul 

este adoptat cu majoritate de voturi. Domnia sa dă cuvântul domnului Tudor Udrea, pentru a susține 

prezentarea care urmează conform agendei.  

 

Domnul Tudor Udrea, Șef Serviciu Gestionare PRC și CM, prezintă metodologia și criteriile de 

eligibilitate și selecție pentru Prioritatea 8 – O REGIUNE ATRACTIVĂ, OS 5.1, Acțiunea 8.2 Dezvoltare 

urbană integrată prin regenerarea spațiilor publice, punerea în valoare a patrimoniului, infrastructurii 

culturale și a potențialului turistic din orașele Regiunii Centru. 

 

Domnul Simion Crețu mulțumește pentru prezentare, întreabă dacă sunt alte intervenții și supune la vot 

proiectul de decizie, cu mențiunea că, dintre membri, Consiliul Județean Alba, Primăria Borsec, Primăria 

Săliște, Primăria Sfântu Gheorghe și Grupul Milvus, nu participă la vot. Proiectul este adoptat cu majoritate 
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de voturi. Domnia sa dă cuvântul doamnei Ovidia Caba, pentru a susține prezentarea care urmează conform 

agendei. 

 

Doamna Ovidia Caba, Director Direcția Politici Regionale, Programe, prezintă metodologia și criteriile 

de eligibilitate și selecție pentru Prioritatea 1 – O REGIUNE COMPETITIVĂ PRIN INOVARE ȘI 

ÎNTREPRINDERI DINAMICE PENTRU O ECONOMIE INTELIGENTĂ, OS 1.1, Intervenția 1.3.1 Trecerea 

de la idee la piață – sprijin pentru IMM. 

 

Domnul Simion Crețu mulțumește pentru prezentare și întreabă dacă sunt intervenții.  

 

Doamna Iva Maric are câteva comentarii și începe prin a spune că, din păcate, reprezentanții DG Regio nu 

au avut suficient timp să analizeze în detaliu această metodologie, dar urmează să facă acest lucru și să 

transmită observații și comentarii suplimentare în cursul săptămânii următoare și de asemenea să propună 

o întâlnire tehnică cu reprezentanții Autorității de Management. Dorește să sublinieze că acest apel este 

foarte important, deoarece în această perioadă de programare prin Obiectivul de Politica 1 – O Europă 

inteligentă, Comisia Europeană se concentrează în principal pe sprijinirea sectorului privat de cercetare-

inovare și pe cooperarea sectorului privat cu cel public în domeniul cercetării-inovării. Astfel acest apel este 

foarte important și din cum a fost prezentat înțelegem că proiectele finanțabile în cadrul apelului sunt 

concepute să se desfășoare în trei etape. 

Doamna Maric menționează că un apel similar a fost structurat în regiunea Nord-Est și reprezentanții 

Comisiei au purtat discuții tehnice cu reprezentanții Autorității de Management NE vizavi de acest apel. În 

urma discuțiilor a reieșit clar că cea de a treia etapă a proiectelor finanțabile în cadrul acestui apel, cea de 

sprijinire a investițiilor productive în IMM, respectiv de investiție în liniile de producție, nu va fi finanțată sub 

Obiectivul Specific 1.1, ci sub Obiectivul Specific 1.3. Deci ar trebui discutat pe marginea modului în care 

acest apel este construit pentru a se plia pe cerințele Obiectivul de Politică și, respectiv ale Obiectivelor 

Specifice. 

De asemenea, având în vedere că în cadrul prezentării au fost menționate și ajutorul de stat regional, 

respectiv ajutorul de minimis, domnia sa presupune că prima și cea de a doua etapă propuse ar urma să fie 

finanțate sub articolele 25 sau 28 din GBER care se referă la cercetare-inovare și dorește să i se confirme 

dacă aceasta este abordarea pe care o are în vedere Autoritatea de Management.  

Doamna Maric întreabă dacă ar fi posibil, de exemplu, ca un IMM care are un produs aflat la nivelul de 

maturitate tehnologică TRL 6, să aplice direct pentru cea de a doua a etapă sau trebuie să treacă prin toate 

etapele, inclusiv prima etapă. 

 

Doamna Ovidia Caba începe prin a răspunde celei de a doua întrebări. O companie care are un produs 

aflat într-un stadiu de pregătire tehnologică poate să depună proiect, fără a fi obligatoriu să pornească în 

proiect de la nivelul de maturitate tehnologică TRL 3. În Program așa a fost gândit, ca trecere de la idee la 

piață. Acest apel încearcă să răspundă mai multor nevoi, atât pentru proiectele vizând dezvoltarea de 

produse care sunt în stadii incipiente de pregătire, cât și pentru cele care au un nivel de maturitate 

tehnologică TRL 6. Concluzia este că pot să aplice. 

Referitor la tipul de ajutor de stat pentru activitățile de cercetare, dezvoltare, este vorba de cel prevăzut de 

articolul 25 din Regulamentul 651 / 2014 (GBER).  
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Domnul Simion Crețu întreabă dacă sunt alte intervenții și face precizarea că, în zilele următoare, ghidul 

solicitantului va fi lansat în consultare publică, iar dacă mai sunt observații sau întrebări, să fie transmise în 

așa fel încât să poată fi luate în considerare, în vederea elaborării ghidului și lansării lui. Domnul Crețu 

propune să se treacă la următorul punct de pe agendă și dă cuvântul domnului Dan Zbuchea pentru a susține 

prezentarea care urmează. 

 

Domnul Dan Zbuchea, expert programe în cadrul ADR Centru, prezintă metodologia și criteriile de 

eligibilitate și selecție pentru Prioritatea 2 – O REGIUNE DIGITALĂ, OS 1.2, Intervenția 2.1.1 

Comunități digitale pentru o regiune inteligentă – soluții digitale. 

 

Domnul Simion Crețu mulțumește pentru prezentare și întreabă dacă sunt intervenții, întrebări.  

 

Doamna Florentina Tăutu precizează că nu a reușit încă să se analizeze în detaliu acest pachet. Domnia 

sa spune că va transmite comentarii scrise în săptămâna care urmează, iar pentru clarificări va fi solicitată o 

întâlnire tehnică. Doamna Tăutu întreabă, având în vedere ceea ce își propun aceste ultime două intervenții 

discutate aferente obiectivelor specifice (O.S.) 1.3.1 și 2.1.1, în ce măsură pot fi corelate cu eventualele 

parteneriate care urmează să fie stabilite prin cele două platforme. Nu știe în ce măsură se poate face acest 

lucru pe platforma de inovare deschisă, dar în ceea ce privește platforma pentru orașe inteligente, acolo 

consideră că se poate face o corelare, în sensul că ideile pentru care s-au stabilit parteneriate prin intermediul 

acestor platforme, ar putea beneficia de finanțare. De asemenea, nu cunoaște în ce măsură, pentru aceste 

două acțiuni, aferente O.S. 1.3.1 și respectiv 2.1.1, în cadrul cărora întreaga alocare este dedicată apelurilor 

ce urmează a fi deschise, se poate păstra o sumă pentru a finanța ideile acestor parteneriate.  

 

Domnul Dan Zbuchea spune că s-a avut în vedere concentrarea strategică și eventual corelarea cu celelalte 

intervenții ale Programului. La momentul actual, în cadrul apelului este propusă utilizarea întregii alocări 

disponibile în Program, însă se poate lua în calcul și varianta de a păstra o sumă pentru un apel ulterior astfel 

încât să se poată face o corelare mai eficientă între facilitățile acordate de platformă și finanțarea disponibilă 

prin apelul 2.1.1. 

 

Doamna Florentina Tăutu recomandă să se aibă în vedere acest lucru și afirmă că se va reveni asupra 

acestei teme și în cadrul discuțiilor tehnice, însă consideră că ar fi de dorit să existe o alocare, cel puțin 

pentru niște proiecte de excelență.  

 

Doamna Oana Popa are o scurtă precizare pe care menționează că o va face și în scris: domnia sa a 

observat că valoarea maximă a unui proiect este de 500.000 euro. Având în vedere că se încurajează 

parteneriatul și o abordare integrată, consideră că acest prag ar trebui să fie mai ridicat. Doamna Popa face 

referire la acele proiecte care își propun să facă ceva mai mult pentru unitățile administrativ-teritoriale din 

județ. De exemplu, pentru un consiliu județean, care intenționează să depună un proiect integrat în 

parteneriat cu UAT-urile din județ, suma de 500.000 euro ar fi mult prea mică, în situația în care consiliul 

județean depune pentru 30 de UAT-uri și se propune implementarea unui proiect integrat cu softuri integrate. 

Altfel, apare situația în care fiecare UAT va aplica pentru a obține finanțare pentru dezvoltarea de softuri 

proprii. Domnia sa spune că proiecte de acest fel au mai fost realizate în trecut și consideră că este mai bun 

un proiect mare, la nivel județean, decât foarte multe proiecte mici, la nivelul fiecărui UAT.  
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Doamna Mihaela Dobrean afirmă că ghidul aferent acestei intervenții urmează să fie pus în perioada 

următoare în consultare publică și, urmare a feedback-ului ce va fi primit, se va analiza posibilitatea de a 

include observațiile primite, coroborat cu ceea ce este scris în Program.  

 

Domnul Dan Zbuchea dorește să sublinieze din nou aspectul referitor la gradul de maturitate pe care 

proiectul îl poate îndeplini. Nu se va putea finanța mai mult decât stadiul de testare-pilotare a soluției. Nu vor 

fi disponibile fonduri în cadrul acestei intervenții pentru implementarea ei efectivă. Fondurile sunt concentrate, 

direcționate spre dezvoltarea soluției software.   

 

Doamna Florentina Tăutu subliniază că acest lucru nu înseamnă că o soluție nu poate fi aplicată la nivel 

de județ, pentru a exista interoperabilitate.  

 

Domnul Dan Zbuchea afirmă că se așteaptă propuneri din partea oricărei părți interesate. Autoritatea de 

Management a considerat că este suficient un prag de 500.000 euro alocat pentru activitatea de dezvoltare, 

însă există deschidere pentru eventuale modificări.  

 

Domnul Simion Crețu afirmă că acest prag poate fi modificat. În situația în care se constată că este nevoie 

de un prag mai mare, se va permite creșterea acelei sume maxime disponibile. Se preconizează ca acest 

ghid va fi lansat în consultare publică în a doua jumătate a lunii decembrie. Se va face o proiecție, inclusiv a 

bugetului, pentru a se vedea în ce zonă financiară se încadrează.  

 

Domnul Crețu întreabă dacă mai sunt și alte intervenții. Domnia sa mulțumește pentru întreaga activitate 

desfășurată în cadrul Comitetului de Monitorizare al Programului Regiunea Centru, încă de la constituirea 

acestuia. Aceasta se poate observa prin deciziile, materialele, documentele care au fost analizate, aprobate 

în cadrul reuniunilor. Domnul Crețu mulțumește tuturor pentru sprijin, atât membrilor, cât și observatorilor și 

invitaților.  

 

În ceea ce privește următoarea reuniune a CM PR Centru, precizează că se intenționează organizarea unei 

noi reuniuni în a doua jumătate a lunii februarie 2024, în format fizic, la Brașov. Până în acel moment, dacă 

mai intervin urgențe de dimensiuni restrânse, se pot utiliza și celelalte modalități care permit îndeplinirea 

atribuțiilor acestui for.  

 

Domnul Crețu, în calitatea de Președinte al CM PR Centru mulțumește participanților pentru buna colaborare 

și urează tuturor sărbători fericite.  

 

Întocmit,                     Verificat,  

Secretariatul Comitetului de Monitorizare al PR Centru           Coordonator Secretariat CM PR Centru 

                                   Adriana Scheau 

 

 

 

Avizat,        

Director AM PR Centru  

Adriana Mureșan 
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